
ÒLa Bisbal t� prou hist�ria i tarann� per continuar essent la

capital comarcalÓ

ÒEns convindria una via r�pida. No en diria variant, per� s� que cal una

alternativa a lÕavinguda Josep IrlaÓ

ÒDes del minut en qu� decideixes venir a viure a la Bisbal, ja ets dÕaqu�. Hem

de fer el possible per aproximar-nos totsÓ

Enric Marqu�s (la Bisbal, 1966) �s alcalde des del 2019, liderant un equip de govern de coalici� format per ERC,

la CUP i En Com� Podem. Af irma que est� content de la feina feta aquest mandat i anuncia que es tornar� a

presentar com a alcaldable dÕERC en les eleccions municipals del 2023, amb un equip parcialment renovat.

Des dÕalguns municipis del Baix Empord�, es creu que la Bisbal no hauria de ser la capital de la comarca. Qu�

els pot dir?Si en un moment donat es va donar la capitalitat, va ser per un motiu. Suposo que, en lÕ�poca, �rem el

pol dÕatracci� de la comarca. Tots els municipis de la costa, evidentment, no estaven desenvolupats, ni es devia

pensar que es podrien arribar a desenvolupar com ho han fet. La capitalitat no la vull discutir amb ning�. Crec

que la Bisbal t� prou hist�ria i tarann� per poder continuar sent capital durant temps. Hem de demostrar que

som aqu� i que formem par t dÕaquest territori. �s evident que el pes econ�mic m�s impor tant ara el tenen les

ciutats de costa. Per� nosaltres hem de postular-nos per continuar mantenint aquesta capitalitat. No t�

retop.Hem de parlar de poble o de ciutat?El t�tol de ciutat ve de principi del segle XX. La Bisbal sempre ha estat

m�s aviat una vila o una ciutat petita i �s el punt dÕatracci� dels pobles del voltant dÕaquesta par t de la comarca.

Tradicionalment, el mercat de la Bisbal havia servit precisament per a aix�, com a punt dÕinf lexi� de la setmana i

com a espai perqu� els municipis del voltant, i dÕun radi m�s ampli f ins i tot, vinguessin a fer negoci. Els

bisbalencs diem anar a la vila, segons el lloc on som. Crec que vila �s el nom que la def ineix b�, per�, ostres!,

tenim la categoria de ciutat i no nÕhi ha tantes, al Baix Empord�. En tenim el t�tol i lÕhem de fer servir, per� sempre

tenint clar que parlem dÕuna ciutat petita, on la majoria de la gent es coneix.Urban�sticament, a la Bisbal li conv�

cr�ixer?�s veritat que, en el POUM del 2015, tenim diferents sectors per desenvolupar. NÕhi ha dintre la mateixa

trama urbana que crec que �s bo que sÕacabin desenvolupant. Si parlem del nombre dÕhabitants, el POUM tamb�

contempla un creixement de la ciutat dÕentre 3.000 i 5.000 persones m�s al llarg dels pr�xims anys. Per� ara som

uns 11.400 habitants, i crec que seria bo mantenir-nos aqu�, o potser arribar a uns 12.000. I ho hem de fer amb

tranquilálitat, perqu�, en aquests moments, tenim una conjunci� de la poblaci� prou caracter�stica i prou

complicada; en el bon sentit, perqu� tenim molts bisbalencs que han vingut de fora els �ltims anys. Ens hem

dÕacostumar a veureÕns les cares i fer una xarxa �nica, que tothom tingui clar qu� signif ica ser bisbalenc. Crec

que aquesta feina sÕhauria de fer pr�viament a un possible creixement.En aquest sentit, sÕavan�a  prou b� cap a

la integraci� de cultures?�s veritat que hi ha un percentatge de la poblaci� que viu una mica al marge del que �s

lÕestructura que tenim com a ciutat. Ens hem dÕanar coneixent, �s clar. Ja hem tingut alguna vegada alguna

xerrada amb gent que diu, per exemple: ÒDep�n dÕall� per on passo, em fa por al vespre, si no hi ha gaire llum.Ó Jo

sempre els dic: ÒPotser a la persona que et trobes li passa el mateix.Ó Hem comen�at un programa per intentar

acostar les diferents comunitats que viuen al municipi. Des del minut que decideixes viure a la Bisbal, ja ets

dÕaqu�. Per tant, hem de fer el possible per aproximar-nos, en els dos sentits.LÕoposici� a lÕAjuntament assegura

que la ciutat est� bruta i deixada.La Bisbal est� deixada, per�, no ens enganyem, no ve dÕara. Fa molts anys que

por tem unes in�rcies. Tenim un pla de voreres i de carrers que hem dÕanar seguint. Per posar exemples, vam

comen�ar la legislatura amb les obres de remodelaci� del carrer Ample, el juliol del 2019, i van acabar el mar�

del 2020, tot i que els detalls es van allargar, a causa de la pand�mia. Tamb� sÕha fet la remodelaci� dÕestructures



a lÕentorn dels carrers Germans Ferrer i del Pedr�. SÕha adequat lÕespai dÕaparcament a lÕentorn de lÕescola Joan

de Margarit. Al gener, comen�ar� la remodelaci� del carrer� dÕen Vinyoles, obra de qu� no es va poder

encarregar  el projecte f ins que lÕACA va fer les obres dels colálectors en alta de la Bisbal. I sÕhan fet obres de

xarxa i de clavegueram als carrers del Carme i Catalunya. Si alg� em diu que aix� �s no fer gaire res, en una

legislatura en qu� hem estat un any i mig desubicats i pensant en el dia a dia, doncs dÕacord, no hem fet gaire

res.Es pensa fer alguna cosa per remodelar lÕAig�eta?A trav�s del Consell dÕIniciatives Econ�miques, hem

plantejat de quina manera podem tirar endavant la soluci� a aquest sector, que amb els anys ha esdevingut cada

vegada m�s �rid. Debatem sobre reconver tir lÕavinguda en una rambla comercial, amb arbrat a banda i banda,

reduint la carretera per guanyar m�s vorera i mantenint els espais dÕaparcament. Qu� ens passa? �s un projecte

que preveu una inversi� de sis milions dÕeuros; no �s una broma. El pressupost municipal de la Bisbal �s el que

�s. No em queixo, per� hem dÕanar movent les f it xes segons seÕns presenten. �s un projecte que sÕhaur� de fer,

en diferents etapes. DÕentrada, no ser� un vial en un sentit �nic, at�s que �s una carretera comarcal.I la variant

de la C-66, la carretera comarcal, no seria una soluci�?Jo tenia 14 o 15 anys quan es va comen�ar a parlar de la

variant, i aquest any nÕhe fet 56. �s un exemple clar del que signif ica haver retardat molt un proc�s. Es deia que

no sÕhavia fet perqu� els comerciants de lÕAig�eta sÕhi havien negat. Si alg� es pensa que els comerciants van

tenir la for�a suf icient per evitar una variant, �s que li falta una par t de lÕargument de la pelál�cula. No hem

dÕoblidar que hi havia fam�lies potents de Barcelona al sector sud i al sector nord del tra�at. Entre elles, devien

arribar a la conclusi� que aix� es quedava en res. Hi va haver un intent de reprendre el projecte, fa deu o dotze

anys, i tamb� va quedar en res, entre altres coses perqu� la Generalitat, que �s qui ho hauria dÕassumir, no s� si

ho t� entre les seves prioritats. Crec que s� que convindria una via r�pida. No en diria variant, per� s� una

alternativa fora de lÕavinguda Josep Irla. Perqu� dir variant al vial de lÕavinguda Josep Irla �s una broma de mal

gust per a la gent que hi viu, que �s molta.Qu� pensa del projecte de tram de tren de la Costa Brava que es vol

tirar endavant i que passaria per la Bisbal?Qualsevol millora de la xarxa de transpor t a la comarca sÕha de

considerar. Fa pocs dies que es va adjudicar lÕestudi de viabilitat. Entenc que, en aquest proc�s, seÕns explicar�

com passaria per la Bisbal.Com es pot donar un impuls  a lÕactivitat econ�mica de la ciutat?Haur�em de trobar la

manera perqu� creix�s m�s, perqu� hi hagu�s m�s empreses que volguessin venir. Tenim un espai de pol�gon

industrial, a la zona de lÕAig�eta, pendent de desenvolupar des de fa uns quaranta anys, b�sicament per culpa de

la inundabilitat del riu Dar�. Des de fa molts anys, els diferents alcaldes han parlat amb lÕAg�ncia Catalana de

lÕAigua (ACA) per intentar trobar-hi una soluci�. Els �ltims mesos, lÕACA va anunciar que destinaria uns 11 milions

dÕeuros, precisament, a comen�ar el projecte, per�, a par tir del 2027; ens queda massa lluny i haur�em de mirar

que aquests terminis sÕavancessin. DÕaltra banda, el POUM del 2015 dona uns usos determinats al sector

industrial de lÕAig�eta, per� els nous mapes de riscos hidr�ulics de lÕACA, que s�n del 2017, estableixen un risc

m�s alt dÕinundaci�. Aix� fa que les activitats del POUM no es puguin desenvolupar f ins que no sÕarregli el tema

de la inundabilitat.El comer� del municipi viu moments delicats.Els �ltims anys, en general arreu, el comer� ha

anat colálapsant, perqu� sÕha vist bastant pressionat pel tema de les vendes per internet. Els comerciants havien

de decidir de quina manera podien afrontar una nova etapa en els seus negocis. A par tir de la crisi del 2008 i del

2010, hi va haver comer�os que van tancar, molts per jubilaci� dels propietaris. En altres �poques, hi hauria

hagut una renovaci� instant�nia, per�, en aquests moments, a banda de la crisi econ�mica i la dif icultat dÕiniciar

un nou projecte, cal posar-se al dia, i aix� vol dir renovaci� dÕinstalálacions, mesures contra incendis,

accessibilitat, etc. �s a dir, entomar unes obres de reforma. LÕAjuntament promou, des de fa quatre o cinc anys,

ajudes per a reformes, que poden arribar a 2.000 o 2.500 euros. Aquest any, vam allargar el termini de

convocat�ria i, curiosament, no sÕha presentat ning�; per aix�, per al 2023, redu�m una mica lÕapor taci�. Tenim

tamb� una l�nia per a la implantaci� de comer�os dÕar tesania, amb 15.000  euros de dotaci�.Est� preparada la

Bisbal per  ostentar el t�tol de ciutat ar tesana (Ôcity craf tÕ)?S�, i tant. A m�s a m�s, aquest setembre, el cap de

lÕ�rea de promoci� i la t�cnica de promoci�, turisme i ar tesania van anar a una de les ciutats daneses (som cinc

ciutats a Europa) a fer-hi una estada; la gent dÕall� va quedar encantada amb les iniciatives de la Bisbal i de quina

manera hem promocionat la fabricaci�, lÕar tesania i la venda de la terrissa. Ens han escollit i ens ho hem

dÕacabar de creure, tamb�. De vegades, fa la sensaci� que la mateixa gent de la Bisbal no ens creiem prou els

nostres talents i capacitats, que en s�n uns quants.Com estan les accions per reparar els danys de la



pedregada del 30 dÕagost?Estem a mitges. Fins a mitjans de juliol o agost de lÕany vinent, no serem capa�os de

tenir una foto bastant clara del que ha signif icat. Tots els teulats van quedar destrossats, en m�s o menys

mesura. Hi ha hagut gent que ha anat m�s r�pid, perqu� podia fer front al cost de la reparaci�, i ara ens

comencen a arribar situacions complicades socialment, dÕarrendataris de renda baixa en edif icis antics, perqu�

els propietaris no han fet la feina de reparar les teulades. Estem en aquest punt. En el tema dÕempreses, es va

reaccionar m�s r�pidament. Des de lÕAjuntament, ja vam dir, en el minut zero, que les obres es podien comen�ar,

que ho comuniquessin, per� que anessin fent; no pod�em retardar-ho, com a administraci�. Ara, devem tenir uns

340 expedients de comunicaci� dÕobra, que sÕhauran dÕanar tancant. Hi ha molta altra gent que ha fet les obres i

no ha pensat a fer la comunicaci�, per� cal que ho facin.El pacte de govern amb la CUP i En Com� Podem ha

funcionat?Hem treballat molt b�. Com en tots els pactes de govern, hi ha uns temes que tu voldries tirar endavant

i, si ho fas, pot ser que hi hagi algunes disfuncions. Per�, la veritat, amb la feina que hi ha per fer, no ens cal

arribar a aix�. Trobem els punts en qu� ens posem dÕacord i els altres els debatem.

Publicat a:

-El Punt Avui. Girona 18-12-2022, P�gina 10

-El Punt Avui. Nacional 18-12-2022, P�gina 10

Font del document:

http://www.elpuntavui.cat/politica/ar ticle/17-politica/2231297-la-bisbal-te-prou-historia-i-taranna-per-continuar-essent-la-c

apital-comarcal.html


